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“Hi entreu per la porta, però en
sortireu per la xemeneia”. Ho de-
ien els soldats nazis als presoners
deportats al camp de concentra-
ció de Mauthausen, a Àustria, i es
complia en la majoria dels casos.
El de l’Eliseu Villalba, però, va ser
una excepció: es va salvar diver-
ses vegades de la cambra de gas
perquè sabia tocar el violí. La
seva única filla, la Maria Lluïsa, ex-
plica que més d’un cop, quan ja
era a la fila dels que havien de ser
exterminats, un nazi li havia dit:
“Tu no tocaves el violí? Doncs vine,
que nosaltres estem de festa”.

Villalba va sobreviure a Maut-
hausen, del 13 de desembre de
1940 al 5 de maig de 1945, quan
les tropes aliades van alliberar el
camp, fa 77 anys. Va ser un dels
més de 9.000 espanyols deportats
als camps nazis, la majoria dels
quals, uns 7.500, a Mauthausen.
Per això, l’any 2019, el govern es-
panyol va instaurar el 5 de maig
com el dia d’homenatge a les víc-
times espanyoles del nazisme.

“Les xifres s’haurien de comp-
tar una a una, cadascuna corres-
pon a una vida que es va trencar”,
remarca el president de l’Amical
de Mauthausen, Juan Manuel
Calvo. Llibert Villar, president
d’honor d’aquesta mateixa entitat,
ho sap prou bé. “El meu pare era
un republicà convençut i quan vaig
néixer, el 1935, estava tan content
que em va posar un nom que és si-
nònim de llibertat”, diu amb ten-
dresa als seus 87 anys.

Tot es va tòrcer a partir de la
Guerra Civil Espanyola. El pare del
Llibert, Lluís Villar, es va exiliar a
França i durant la Segona Guerra
Mundial va ser deportat a Maut-
hausen. S’hi va estar quatre mesos,
fins que el van traslladar a Gusen,

un camp auxiliar de Mauthausen.
Hi va aguantar set mesos més.
Fins al 1946, la mare del Llibert va
tenir l’esperança que el seu marit
desaparegut fos viu, però havia
mort el 7 de desembre de 1941.

EL QUE VA VENIR DESPRÉS
En l’Espanya franquista, ser la ví-
dua o l’orfe d’un republicà mort a
un camp de concentració et con-
demnava a l’assenyalament, i els
supervivents d’aquella barbàrie
eren tractats, en el millor dels ca-
sos, com a sospitosos. Després de
l’alliberament de Mauthausen,
Eliseu Villalba pesava 37 quilos i
patia incomptables seqüeles. Es va
recuperar de les conseqüències fí-
siques a Andorra i va tornar a Bar-
celona per ajudar els seus pares. A
més de ser discret, havia de pre-
sentar-se regularment a la policia
per demostrar que no havia fugit.  

Tot i que mai no va ocultar qui
era, i quan va conèixer la que se-
ria la mare de la seva filla li va ex-

plicar la seva experiència al camp,
la Maria Lluïsa reconeix que a casa
no se’n parlava gaire perquè “quan
ho explicava era com si ho tornés
a viure”. Hi havia nits que no po-
dia dormir i la seva dona li pre-
guntava: “Aquesta nit has estat al
camp, oi?”, tal com recorda la fi-
lla de tots dos, que ara té 66 anys.

En algunes famílies, els silen-
cis han sigut tan llargs que han es-
tat els nets de les víctimes els que
han recuperat les històries dels
avis. “Quan preguntava per l’avi
que no coneixia es limitaven a dir-
me que havia mort a la guerra”, co-
menta Ferran Palau, net de Ferran
Masip, mort a Mauthausen el 18
de novembre de 1941. La prime-
ra pista sobre qui era realment la
va tenir amb 10 anys, quan Joan
Pagès, supervivent de Mauthau-
sen i un dels fundadors de l’Ami-
cal, va anar a casa seva. Li va sor-
gir així una curiositat que explo-
taria amb l’arribada d’internet. 

“Vaig trobar a una web el nom

del meu avi i el dia, l’hora i la cau-
sa de la seva mort”, assegura.
Allò li va permetre saber que el seu
avi probablement havia estat víc-
tima del metge nazi Aribert Heim,
conegut com el Doctor Mort, que
experimentava amb presoners.

UN VIATGE I UNA PROMESA
Per a Àlex Cirera, els 10 anys
també van ser una edat crucial.
Quan va morir l’home que li havia
fet d’avi matern, la seva àvia li va
revelar que el seu avi real havia
mort feia molts anys a un camp de
concentració. Es tractava de Félix
Izquierdo, un aragonès que va
perdre la vida a Gusen l’1 de no-
vembre de 1941 i que ni tan sols va
poder conèixer la seva filla. 

El 2018, amb 48 anys, l’Àlex va
visitar Mauthausen i Gusen, va
veure l’anomenada Sala dels
Noms, que recull totes les víctimes
d’aquells camps, i les múltiples pla-
ques col·locades al crematori en
homenatge als difunts. I li va fer

una promesa al seu avi: hi torna-
ria per posar-li una placa a ell.

Un cop a casa, va descobrir que
havia estat activista de la CNT i ser-
gent de les brigades republicanes
i va trobar cartes manuscrites
que li havia enviat a la seva àvia,
gràcies a les quals va poder traçar
el recorregut del seu exili. L’Àlex,
bomber de professió, de seguida
ho va veure clar: faria aquest ma-
teix recorregut amb bicicleta i
acabaria el viatge col·locant-li una
placa commemorativa a Gusen. 

Dit i fet. Va pedalar 2.200
quilòmetres en disset dies, es va le-
sionar i va fer front a la pluja, el
vent i el fred. Però va viure “l’ex-
periència més bèstia” de la seva
vida –només després del naixe-
ment dels seus fills, diu– i va
aconseguir el seu objectiu: retre
homenatge al seu avi. Aquesta
aventura s’ha convertit en un do-
cumental, Carretera a Gusen,
que mantindrà viva per sempre la
memòria de Félix Izquierdo.

“En sortireuper la xemeneia”
» Uns 7.500 espanyols van ser deportats al camp nazi de Mauthausen, alliberat fa 77 anys

» La majoria hi van morir i els seus fills i nets continuen esforçant-se per recuperar la seva memòria

A dalt a l’esquerra, l’alliberament del camp de Mauthausen, el 5 de maig de 1945. La resta, imatges del documental ‘Carretera a Gusen’. Fotos: ARMH i cedides

Anna Utiel
BAIX MARESME
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El Twitter en paper
Aquí es
piula

La dada: el 21% dels
nens i nenes que vi-

uen a Catalunya no te-
nen cap contacte amb la llengua ca-
talana fora de l’àmbit escolar i, excep-
te a l’aula i al menjador escolar, el cas-
tellà és la llengua emprada per més del
50% dels infants. El TSJC no és el pro-
blema, només remata la feina.

[Per la victòria del Ma-
drid contra el City] Estic

pitjor que el dia que vam
perdre 2-8 contra el Bayern, pitjor que
el dia que Messi va marxar del Barça, pit-
jor que quan Guardiola va dir que no vo-
lia seguir, pitjor que el dia que Puigde-
mont va declarar la independència du-
rant vuit segons. Necessito tanta ajuda.

@andreuginola

A Barcelona està pas-
sant un fenomen ab-

surd des d’una perspec-
tiva econòmica. Que en molts casos
s’obtingui més rendibilitat per la pro-
pietat d’un local que per l’activitat
econòmica que s’hi desenvolupa. Això
ens porta a un model únicament orien-
tat al turisme i sense vinculació al país.

Primer dia de feina des-
prés d’una setmana de

vacances i ja estic esgo-
tada. Com diu la Natza Farré, no recar-
reguem piles perquè no som robots,
però avui em sento com els mòbils vells
que esgoten la bateria deu minuts
després de desendollar. #AquíJugan-
tALesMetàfores.

@adaparellada@linarestc@aleixclario

La lupa

Deu dels dotze barris amb una renda més
baixa de Barcelona no tenen cap llibreria.
Són dades elaborades a partir del directori
de llibreries de l’Ajuntament de Barcelo-

na i que ha treballat l’Agència Catalana de Notícies
en una informació d’alt valor, de la qual se n’ha fet
ressò també el Línia. Les zones més riques de la ca-
pital del país concentren el 61% d’aquests establi-
ments, tot i que només hi viu el 33% de la població
de la ciutat.

Les dades fan referència a Barcelona i en si ma-
teixes ja són prou preocupants, però amb tota pro-
babilitat encara ho serien més si les plantegéssim a ni-
vell metropolità, en què el ‘factor perifèria’ s’agreuja
amb desigualtats amplificades. A la falta de llibreries
a bona part dels barris metropolitans s’hi suma un
mapa encara incomplet en el desplegament de bi-
blioteques (el cas de Badalona és flagrant) i de pro-
gressiva precarització dels equipaments veïnals i cí-
vics que van construir-se els primers anys de la de-
mocràcia recuperada als municipis, i que avui han anat
envellint sense un manteniment adequat ni un pro-
jecte de dinamització prou actualitzat.

¿On és avui aquella gran inversió cívica (i econò-
mica!) de finals dels vuitanta i principis dels 90 mit-
jançant la qual els ajuntaments van reinventar les ciu-
tats sorgides del franquisme amb la posada en mar-
xa d’equipaments culturals, també en clau de barri?
Moltes ciutats metropolitanes viuen encara d’aquell
impuls. Aquell esforç d’establir nodes de cultura in-
clusiva ha anat perdent força i eficàcia amb el temps,

i ho ha fet a mesura que els indicadors de desigual-
tat s’anaven cronificant i augmentava la complexitat.

Aquests nodes de cultura –llibreries, sí, però
també biblioteques, escoles, equipaments…– són el
que el sociòleg Eric Klinenberg en diu els “palaus del
poble”. Infraestructures que cal protegir, perquè
una ciutat o un poble no s’explica només pels indi-
cadors habituals de renda o salut, sinó també a par-
tir de la proximitat a aquests espais de relació i cul-
tura. Palaus que cal reivindicar com el que són: ele-
ments centrals de la república que volem i necessitem.
Per cert, molt interessant aquest mapa de l’IERMB!

Allò que fa la ciutat no són els carrers i els edifi-
cis en si mateixos, sinó l’acumulació de relacions i com-
plicitats entre els veïns i veïnes, la solidaritat i el sen-
tit de comunitat que pot anar-hi arrelant.

Per tant, parlem d’espais físics, però no només. Lli-
breries, sí, però amb presentacions i grups de lectu-
ra; biblioteques, és clar, amb tallers i activitats; escoles,
naturalment, amb una bona xarxa de camins escolars
i associacions de pares i mares ben connectades amb
el barri i la seva realitat; i museus, per descomptat,
però amb portes obertes i projectes que interpel·lin.

Aquest article començava parlant de llibreries, però
la cosa no va només d’això, ja ho veieu, sinó de valo-
ritzar la infraestructura cultural. D’entendre que és
aquí, en fer espessa i resistent aquesta malla cívica,
on ens juguem el futur! I que són molts els fronts on
cal defensar la ciutat com a projecte col·lectiu!

Com quan a Badalona es van tornar a projectar pla-
ces amb fonts i bancs (que havia anat suprimint el PP
mentre va governar) o com quan un col·lectiu s’or-
ganitza per defensar la reobertura d’una biblioteca (i
es troba amb un bon esforç de transparència per part
de la regidoria responsable). O quan es fa un bicibús
per arribar al cole, quan el museu de la teva ciutat de-
cideix treballar amb arxius veïnals i recuperar la his-
tòria oral del municipi o quan un llibreter perd part
dels llibres a la venda per un xàfec un dia de Sant Jor-
di i els lectors s’autoorganitzen per ajudar-lo a supe-
rar la mullena.

Els palaus del poble no els podem donar per des-
comptats. Van costar molt de lluitar i són moltes les
persones que diàriament els defensen com el que són:
garantia de futur, font d’oportunitats, vacuna contra
la indiferència i l’individualisme i instrument contra
la intolerància.

Repensar les ciutats també des d’aquesta pers-
pectiva és imperatiu i urgent, i del tot necessari.
Com ho és que aquest replantejament vingui
acompanyat de bons projectes connectats amb la
ciutadania i d’una inversió suficient! Estaria bé que
aquest fos també un tema de gruix en el debat de
les municipals que s’apropen.

Són garantia de futur, 
font d’oportunitats i vacuna contra
la indiferència i la intolerància

per Oriol Lladó

Llibreries que són palaus
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Una dotzena de famílies de Ca n’Amell s’afegiran
a la causa oberta per homicidi imprudent1

2
Emma Barceló: “Quan estic a la pista no
m’obsessionen els encerts ni els errors”

Dia negre per al servei de Rodalies al Maresme:
més de tres hores aturat per una avaria

El tren de la costa: final del trajecte?

El Parlament exigirà una resposta 
política pel cas de Ca n’Amell

El + llegit líniamar.cat

3

4

5 Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Mar no comparteix necessàriament les opinions que 
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

A les xarxes

@maticatradio: El saló audiovisual més im-
portant d’Europa, ISE, es vol quedar a Bar-
celona més enllà del 2024. Enguany calcu-
len un impacte de 250 M€ i el 2024, de 500.

@carlesral: El TSJC ordena el 25% de cas-
tellà a les escoles. És l’hora de la desobe-
diència contra la segregació escolar, per la
cohesió social i pel dret a la llengua catalana.

#AtacContraElCatalà

@agenciaacn: Margarita Robles nomena
Esperanza Casteleiro com a successora de
Paz Esteban i destaca que és una “conti-
nuació normal”.

#DesprésDePegasus #InjeccióEconòmica

Safata d’entrada

En els últims dies ens hem
assabentat d’una notícia
que s’ha de considerar

molt greu en cas que arribi a
produir-se: a casa nostra, uns
dos-cents pobles poden des-
aparèixer per raons diverses,
principalment per la manca de
relleu generacional.

També perquè hi ha carrete-
res (o més aviat camins d’accés)
que segueixen igual o pitjor que
fa anys; per la inexistència de
serveis imprescindibles, com la
connexió a internet o el transport
públic, i perquè n’hi ha que no te-
nen ni una sola botiga on pro-
veir-se del més necessari per a la
subsistència ni caixers bancaris.
Són altres raons de pes que allu-
nyen el jovent de continuar ar-
relats a la terra.

Pobles en perill
per Antoni Moliné

No es pot pas criticar els jo-
ves perquè cerquin fora de
casa el mitjà que considerin
més adient per guanyar-se la
vida, atès que el conreu de les
finques familiars, la ramade-
ria o la producció lletera, en
cada cas particular, no dona
els beneficis econòmics que
mereix una activitat tan ne-
cessària per al conjunt de la
població catalana.

Ara, més que mai, s’ha de
canviar el circuit que comença
en els productors, molt mal re-
compensats, i arriba als con-

sumidors. Els beneficis estan
molt mal repartits.

Aquesta tasca correspon a
les conselleries de Territori i
Sostenibilitat i d’Acció Climà-
tica, Alimentació i Agenda Ru-
ral, que s’hi han de posar abans
que sigui massa tard. Cal es-
coltar els alcaldes afectats i
començar a posar fil a l’agulla.

Quan es perd un poble,
per petit que sigui, es perd un
tros de Catalunya, i si no som
capaços de posar-hi remei, és
que no en som conscients. Si us
plau, poseu-n’hi ja. Gràcies.
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Els semàfors

L'Ajuntament del Masnou ja té
encarrilats els plans urbanístics
de Can Bernades i de Can Targa,
dos projectes que han despertat

força polèmica al municipi. 
Les dues iniciatives tiraran

endavant malgrat l'oposició
d'un sector de la ciutadania.

pàgina 10Aj. del Masnou

Premià de Mar recuperarà
enguany el seu certamen
cultural per excel·lència. 

Els Premis Butaca tornen aquest
2022 al municipi després que 
la darrera edició se celebrés 

a Mataró i s'hi quedaran 
almenys fins al 2024.

pàgina 14Premis Butaca

El Maresme ha tornat a unir
forces per combatre l'escalada
del preu de l'energia. El Consell
Comarcal ja està treballant de la
mà del sector empresarial de la

zona en un pla de xoc que
permeti apaivagar els efectes

d'aquest augment.
pàgina 18Consell Comarcal



Opinió

| 6

líniamar.cat Maig 2022

NLes millors
perles

En la sentència en català que ordena fer el 25% de classes en
castellà a les escoles catalanes, el TSJC ha comès més de

130 faltes ortogràfiques i gramaticals. De fet, el tribunal ha
demanat “sinceres disculpes”. Però el problema el té el castellà.

Un home truca als serveis d’emergència perquè ha vist
un lleó amagat entre les plantes darrere de casa seva,

a Kènia. En arribar-hi, els experts descobreixen que la
perillosa bèstia era en realitat una bossa del Carrefour.

La fàbrica de Nespresso a Romont (Suïssa) havia de rebre,
com no podia ser d’una altra manera, una gran comanda de

cafè provinent del Brasil. Però, en comptes de cafè, va rebre
cocaïna d’una alta puresa. La sorpresa va superar els 500 quilos.

Una nena de set anys es beu tot el vi de missa de cop en
la seva primera comunió, deixant el sacerdot i els

familiars impressionats. Ha passat a Dakota del Sud, als
Estats Units, i la nena s’ha fet viral. Sant Hilari, Sant Hilari...

LA FOTONatàlia Segura/ACN

Mirada pròpia

Mai plou a gust de tothom. Mentre els co-
merciants xinesos, somrients, s’afanyen a
col·locar els paraigües de manera osten-
tosa a l’entrada de la botiga, els llibreters

ploren per la desfeta de Sant Jordi a Barcelona i pre-
guen que les promeses de compensació als damnifi-
cats per part de les administracions no acabin també
en paper mullat.

Amb la il·lusió que tenia tothom amb aquest Sant
Jordi reloaded–els amants dels llibres, els amants de
les roses, els amants dels amants…–, va i es posa a plou-
re com si estiguéssim al mes d’abril. Molts dels que se’n
fotien dels disgustos a llàgrima viva dels confrares se-
villans quan el Jesús Desposadono podia sortir per Set-
mana Santa ara han tastat la mateixa medicina. Potser
Déu s’ha tornat vegà i ens ha castigat per venerar un sant
draguicida. O potser és una ven-
jança de Sant Valentí, que a Ca-
talunya se sent marginat perquè
no és el referent dels enamorats.

Del desastre de la Diada cal-
dria diferenciar dos aspectes.
Un és la falta de previsió a l’ho-
ra de preparar les paradetes da-
vant el que al Telenotícies del dia
abans vaticinaven com una “sim-
fonia del temps”, amb sol, plu-
ges, tempesta i pedregades. “Les
4 estacions”, ho va anomenar el
trempat del Dani Ramírez, que
no parava d’advertir que no se-
ria una llevantada, però que hi
hauria “de tot”. De fet, el meteoròleg fins i tot va acon-
sellar que calia falcar bé les paradetes amb pedres o
barres de ferro. Per tant, la catàstrofe de les parades
volant i els llibres xops estava cantada, i aquí van fa-
llar tant els responsables de la logística com els que
se’n van refiar, possiblement víctimes d’un excés de
confiança amb tant superlatiu municipal anunciant
la gran Diada i la superilla rècord amb tonada de “Bar-
celona es poderosa, Barcelona tiene poder”. Molt po-
der i poques brides, potser.

L’altra lectura, al marge dels desperfectes, que, per
sort, no van causar ferits de consideració, és el fet que
un mal dia de Sant Jordi pot enfonsar en la misèria una
bona part del gremi de llibreters, perquè depenen del
negoci de la Diada per agafar aire fins a la temporada
de Nadal. Pel que expliquen els afectats, les llibreries

i editorials independents es juguen un terç de la fac-
turació anual en un sol dia. Posar tots els ous –o una
gran part– al mateix cistell és un model empresarial
força arriscat, a no ser que siguis el familiar comis-
sionista d’un polític i et dediquis exclusivament a la im-
portació de mascaretes en temps de crisi sanitària.

L’excessiva temporalitat de les vendes de determi-
nats productes, amb campanyes molt intensives en dies
molts concrets com l’època de Nadal, el Black Friday
o el Dia de la Mare, fa que la resta de l’any es desajus-
ti i acabi semblant un desert comercial. Això és greu per
a l’economia, però també per a la cultura, en el cas del
sector editorial. No podem pretendre que els potencials
lectors o els seus promotors només s’activin quan han
de regalar un llibre condicionats per la publicitat in-
vasiva i pel convenciment que toca fer-ho. Hauríem de

seguir llegint tot l’any, i no em refereixo als missatges
de WhatsApp ni als tips dels instagramers.

Parlant d’influencers, l’última tendència entre els
famosos es veu que és el #buttholesunning, és a dir,
literalment, prendre el sol a través de l’anus. Sem-
bla una notícia faked’El Mundo Today o una tradició
importada per l’excèntric Borat, però realment és el
que estan promovent algunes celebritats guiades per
un místic instagramer anomenat Ra of Earth, que
ha estat el pioner en aquesta nova moda de prendre
el sol amb el cul apuntant a l’astre per bronzejar es-
pecíficament la zona perianal. L’objectiu? Carregar-
se d’energia gràcies a la vitamina D del sol que, se-
gons asseguren, s’absorbeix més ràpidament pel ses
i t’ajuda a dormir millor, a estar més connectat amb
la teva part sexual, a regular les hormones i no sé si,

fins i tot, et facilita el retorn de diners en la decla-
ració de la renda.

Aquests dies estan passant coses molt estranyes: el
rei ens confessa el seu patrimoni personal, Netflix se’n
va en orris, Elon Musk compra Twitter per 44.000 mi-
lions de dòlars, entrar a Barcelona costa el doble de
temps des que es va posar en marxa el túnel de Glòries…
I després hi ha el Catalangate, un cas com un cabàs que,
per la seva evocació a pel·lícula d’espies, ha acabat amb
la producció de pipes de tota Alzira. En aquest film, el
PSOE és com el fatxenda del pati del col·legi que, segons
el dia, passa de tu o abusa de tu, fins que necessita que
algú faci de porter i llavors tot són elogis perquè jugu-
is. I ERC és el nen solitari al qui no li fan cas, però, com
que és l’amo de la pilota, es debat entre boicotejar el joc
i quedar-se amb les ganes de jugar o bé prestar la pi-

lota a canvi de titularitat.
Com que el cas es va destapar

al The New Yorker, un s’imagina
una trama digna de les sagues de
Missió Impossibleo James Bond,
però veient com està reaccionant
el govern espanyol, el tema apun-
ta més a un cúmul de despropò-
sits tipus Kingsmano una xarlo-
tada en la línia de Superagent 86
i Mortadel·lo. El moviment in-
dependentista està ofès –i amb
raó– per la vulneració de drets fo-
namentals que implica l’espio-
natge polític de l’Estat espanyol,
però si aquest tema s’ha conver-

tit en un debat públic no és pel fet en si d’espiar il·le-
galment, que això sempre ho han fet i ho faran els go-
verns, sinó perquè els han enxampat fent-ho.

Els serveis d’espionatge no obtindrien bons resul-
tats si no vigilessin d’amagatotis i, sovint, al marge de
la llei. La revelació del Catalangateno sabem si es deu
a un excés de confiança dels serveis d’intel·ligència es-
panyols o al fet que algú va posar a l’ordinador el dis-
quet de Pegasus pensant-se que escoltaria el grup del
Max Sunyer i se li’n va anar de les mans. Ja ho deia
Groucho Marx: “Intel·ligència militar són dos termes
contradictoris”.

Després de la covid havíem de ser millors perso-
nes, però quan, per fi, ens hem tret la mascareta, el
que ens queda és la mateixa cara de sempre, però me-
nys morena que el cul.

per Víctor Porres

Com el cul
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@Savallsblog: El món es divideix entre els
que diuen “no m’he explicat” i els que di-
uen “no m'heu entès”. [...] Si esteu ama-
tents, per aquestes coses els reconeixereu.

@Modgi: Expressar les emocions és com
cuinar: durant segles els homes no ho feien.
I ara que per primer cop comencen a fer-ho
volen que tothom els aplaudeixi.

Flaixos

@ferranrosa: Poques coses més rotunda-
ment estúpides energèticament que moure
un vaixell de 236.857 tones per fer visitar a
7.000 persones una ciutat durant unes hores.

Tribuna

No sabem què opinaria Ildefons Cerdà de l’ac-
tual plaça de les Glòries. De fet, potser és una
mesquinesa intentar-s’ho imaginar. No obs-
tant això, m’aventuro a pensar que, des de la

seva visió higienista, quedaria força astorat si veiés la de-
teriorada qualitat de l’aire de Barcelona. I, sens dubte,
no entendria per què encara no hem resolt un proble-
ma que deixa milers de morts prematures cada any.

Si quelcom ha canviat en la mobilitat d’ençà de l’è-
poca que va viure Cerdà és que avui hem de fer molts més
quilòmetres per satisfer necessitats bàsiques. Vivim llu-
ny o molt lluny d’on fem la nostra vida quotidiana. Mol-
tes persones entren cada dia a Barcelona per treballar
o estudiar i moltes més en surten per fer el mateix. I tot
i que l’ús del transport públic és predominant, no hi ha
cap dubte que molta gent també fa servir el vehicle pri-
vat diàriament. Però quin motiu hi ha per preferir aga-
far el cotxe i no, per exemple, el tren?

La resposta té molts matisos, però simplificant po-
dríem respondre: perquè ho podem fer. Actualment, dis-
posem d’una gran oferta en carreteres, autopistes,
aparcaments, vehicles i, fins i tot, subvencions per de-
cidir-se per aquest mitjà de transport privat. En canvi,
a l’altre costat, l’oferta en transport públic és en molts
casos deficient i costosa en temps i diners, especialment
per entrar o sortir de Barcelona. I si no, pregunteu-ho
a les usuàries de Rodalies del Maresme.

Tot això ens ha generat un problema. Un de gros. S’ha
incentivat tant l’ús del vehicle privat que l’actual i molt
ampliada infraestructura viària no dona per a més. Les
principals vies d’entrada i sortida a Barcelona se satu-
ren en hora punta. La ciutat té la densitat més alta de cot-
xes d’Europa, i la qualitat de l’aire i, malauradament, la
nostra salut en reben les conseqüències.

Aquests dies no falta qui continua proposant am-
pliar infraestructures: més carrils, més autopistes, més
túnels i més de tot per reduir la congestió viària. Tan-

mateix, són propostes estèrils. Té sentit solucionar el
problema d’excés de cotxes promovent més l’ús del cot-
xe? Com les expertes en mobilitat adverteixen, l’am-
pliació de carrils, l’eliminació dels peatges o el soter-
rament de la circulació, que permeten augmentar la ca-
pacitat de la xarxa viària, no redueixen la congestió.
En tot cas l’esperonen.

Així doncs, que les rondes de Barcelona, la plaça de
les Glòries o l’AP-7 es col·lapsin cada matí i vespre no
és una responsabilitat només imputable a l’actual govern
de l’Ajuntament de Barcelona. Ans al contrari, és el re-
sultat de moltes decisions anteriors preses per institu-
cions municipals, autonòmiques i estatals que han afa-
vorit descaradament l’ús del vehicle privat per sobre del
transport públic.

Arribats a aquest punt, hem de ser conscients que els
problemes de mobilitat que patim són estructurals i, per
això, requereixen mesures estructurals que no acaben
d’arribar. Soterrar els cotxes, com s’ha fet a la plaça de
les Glòries, no els fa desaparèixer. I la pacificació dels
carrers de l’Eixample és només una potent eina de mi-
llora urbana i ambiental sempre que s’apliquin, alhora,
altres polítiques de reducció de l’ús del vehicle privat.
Contràriament, només aconseguirem expulsar els ve-
hicles cap a altres carrers sense reduir-ne l’ús.

En qualsevol cas, tot és qüestió de voluntat políti-
ca, i a hores d’ara no tinc gens clar que la mobilitat no
privada sigui una prioritat real dels governs de la pla-
ça de Sant Jaume. Fet i fet, amb la xarxa de Rodalies
en estat crític, amb una unió dels tramvies que no ar-
riba i amb una més que probable pujada de les tarifes,
defensar el transport públic serà aviat un anacronisme.
De totes maneres, i acceptant el risc de quedar antiquat,
cal continuar-hi insistint.

Marc Cerdà, ambientòleg, doctor en Ciències del Mar
i membre de l’Observatori Crític del Canvi Climàtic

S’ha incentivat 
tant l’ús del vehicle 
privat que l’actual 
i molt ampliada

infraestructura viària 
no dona per a més

““
per Marc Cerdà

Cloure els ulls i soterrar els cotxes
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Torrent aposta per un canvi 
en el model productiu català

ECONOMIA4El conseller del
Departament d’Empresa i Tre-
ball de la Generalitat, Roger
Torrent, va defensar la necessi-
tat de transformar el model pro-
ductiu català en una visita al
Masnou celebrada el passat 6 de
maig. Torrent va ser un dels
convidats estrella de la darrera
jornada del cicle Cafè i Empre-
sa, un  conjunt de trobades de
debat i reflexió impulsades pel
consistori masnoví i dirigides al
sector empresarial local.

La sessió, que també va
comptar amb la presència de l’al-

calde Jaume Oliveras i de les di-
putades del Parlament, Najat
Driouech i Elena Díaz, va girar
entorn a la necessitat d’introduir
canvis en l’actual model de pro-
ducció per poder adaptar-se als
“reptes globals”, redoblant l’a-
posta per  la utilització d’energies
renovables i la digitalització. En
aquest sentit, Torrent va situar
la baixa qualificació professional
com un dels reptes a superar i va
remarcar la importància que te-
nen les administracions tant lo-
cals com estatals a l’hora de fo-
mentar la formació.

URBANISME4L’Ajuntament del
Masnou ja té encarrilats els
plans urbanístics de Can Ber-
nades i de Can Targa, dos pro-
jectes que recentment han des-
pertat força polèmica al muni-
cipi. Les dues iniciatives tiraran
endavant malgrat l’oposició d’un
sector de la ciutadania, que veu
en les dues operacions una cla-
ra voluntat d’afavorir els inte-
ressos privats, un extrem negat
rotundament per l’executiu en-
capçalat per Jaume Oliveras.

La proximitat geogràfica de
les dues zones les converteix en
dos punts clau a l’hora de definir
el front marítim masnoví. El
primer dels projectes ja es troba
en mans de  la Comissió Terri-
torial d’Urbanisme de la Gene-
ralitat després que en el Ple del
passat mes de gener s’aprovés la
modificació provisional de la
iniciativa que proposava el go-
vern local. El punt va comptar
amb la negativa de tots els grups
de l’oposició, que van coincidir en
qualificar els canvis introduïts de
“pelotazo” urbanístic. 

“No calen més habitatges
d’obra nova al nostre municipi,
on hi ha més morts que naixe-
ments i un 6% d’habitatges bu-
its. No hi ha la necessitat de
més edificabilitat i densitat”, as-
segurava aleshores el portaveu de
JxCat, Romà López, que va re-
cordar que s’han presentat nom-
broses al·legacions al respecte
que no han estat estimades. Se-
gons defensa el consistori, la
proposta presentada per a Can
Bernades respon a “l’interès pú-
blic” i redueix significativament
la superfície que els propietaris

poden dedicar a la construcció
d’habitatges privats en favor de
més espai verd i pisos protegits.

Pel que fa a Can Targa, el ple
de febrer va aprovar inicialment
el pla urbanístic que permet pro-
tegir l’antiga masia del segle XVI
i el conjunt de les Cases de Mar.
La iniciativa, però, ha rebut for-
ça crítiques tant per part dels ve-
ïns com dels grups de l’oposi-
ció –que també hi van votar en
contra–≠ perquè consolida uns
blocs de cinc pisos construïts ir-
regularment als 70 i no bloque-
ja la construcció d’un altre de nou.

La masia de Can Targa i les Cases de Mar en una imatge d’arxiu. Foto: Aj.

Els plans de Can Bernades i Can
Targa encaren la fase final

Torrent i Oliveras en la jornada del cicle Cafè i Empresa. Foto: Ajuntament

Platges | El Masnou revalida aquest 2022 la bandera blava
La platja del Masnou ha aconseguit revalidar aquest 2022 la bandera blava, una distinció
reconeguda internacionalment que valora la qualitat de l’aigua, la seguretat i la prestació

de serveis de les platges. Aquest 2022, només 94 platges catalanes han estat reconegudes.
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uan vol, la història pot
ser irònica. Era l’any
2001 i l’Ajuntament
de Barcelona, governat
pel socialista Joan

Clos, va decidir instal·lar la pri-
mera càmera de videovigilància a
la ciutat. Aleshores, els mitjans de
comunicació es debatien sobre l’e-
fectivitat de la mesura. Dissuadi-
ria els delinqüents i les persones
que cometien actes incívics?

El més curiós de tot plegat és
que aquesta primera càmera de
videovigilància es va instal·lar a
la plaça George Orwell, conegu-
da popularment com la plaça
del Tripi. Potser qui va tenir
aquesta idea no havia llegit el lli-
bre 1984, novel·la de l’escriptor
britànic on es planteja un món
futur en el qual la societat està
controlada pel Gran Germà, un
Estat que vol saber-ho tot dels
seus ciutadans. O potser qui va
decidir instal·lar-hi la càmera
era un bromista, ves a saber. 

Mesos després, el veïnat del
barri Gòtic va demanar que el sis-
tema de control s’estengués a 26
punts del casc antic. Més iro-
nies: el 2008, en un informe del
Districte de Ciutat Vella, la plaça
George Orwell va ser considera-
da, juntament amb els entorns de
la plaça del MACBA i el carrer
d’En Robador, un dels tres punts
més conflictius del centre de la
ciutat. Havia servit d’alguna cosa
aquella càmera?

LA HIPERVIGILÀNCIA
Malgrat que les càmeres de vi-
deovigilància generen dubtes so-
bre la seva efectivitat, en els dar-
rers 20 anys el seu ús en l’àmbit
local s’ha disparat. I no només
això, sinó que avui els sistemes
tecnològics d’aquests artefactes
han millorat fins al punt de poder
identificar una persona amb poc
marge d’error.

En un estudi, el grup d’inves-
tigació sobre tecnologies Com-
paritech afirmava que a la de-
marcació de Barcelona hi havia
8.330 càmeres de videovigilància
el 2020, és a dir, 1,48 càmeres per
cada 1.000 habitants. Aquesta xi-
fra queda lluny de la d’altres llocs
del món com la ciutat xinesa de
Taiyuan, que té 117 càmeres per
cada 1.000 habitants –la prime-
ra del planeta en videovigilàn-
cia–, Londres, que en té 73, In-
dore, a l’Índia, amb 65, o la Co-
munitat de Madrid, que en té 5.

Segons explica Carlos Díaz, de
l’Observatori de Drets Humans i
Empreses a la Mediterrània
(ODHE), l’argument per aug-
mentar la vigilància va arribar
amb els atemptats de l’11-S. “Es
va posar la seguretat per davant
de la llibertat, com s’ha fet en el
cas de la covid amb la salut”, afir-
ma per afegir que “s’està produ-
int una normalització de la inva-
sió de la nostra intimitat”. Per a
Judith Membrives, experta en
l’àmbit digital de l’entitat en de-
fensa dels drets humans Lafede,
“sorprèn que el primer que s’ha-
gi automatitzat siguin la segure-
tat i els drets socials”.

LA CIUTAT DE LES CÀMERES
Els darrers anys, i sobretot des de
la pandèmia, a Barcelona s’han
multiplicat els contractes per po-
sar càmeres a l’àmbit públic. El ge-
ner passat, per exemple, l’empre-
sa GMV guanyava un contracte per
“implantar a tota la flota d’auto-
busos –1.140 busos– un nou sis-
tema d’informació de videovigi-
lància i videoanàlisi intel·ligent”. El
mes següent, l’Ajuntament barce-
loní anunciava que instal·laria cà-
meres al Park Güell, i afegia que el

sistema de control tindria dispo-
sitius tèrmics per comptar quan-
ta gent visita el recinte.

Tot això per no parlar de les cà-
meres que el consistori ha instal·lat
recentment a Ciutat Vella i al Pas-
seig de Gràcia, que incorporen in-
tel·ligència artificial per reconèixer
objectes i cares, fer mapes de calor
o detectar sorolls anòmals. Aques-
ta actuació se circumscriu en el
marc de la iniciativa europea Se-
cur’Cities per combatre el terro-
risme. A la pràctica, però, les cà-

meres incorporen sistemes de con-
trol de la ciutadania, com per ex-
emple la tecnologia de recompte de
persones. A més, generen dubtes en
altres punts. Els documents dels
contractes especifiquen que les
càmeres han d’analitzar amb “mo-
tor de videoanàlisi avançat” situa-
cions de “loitering”. Aquesta pa-
raula anglesa es tradueix com a “va-
gabundeig” o romandre a l’espai
públic sense cap propòsit aparent.

A totes aquestes càmeres cal
sumar-hi les que s’han disposat a

la ciutat per detectar els vehicles
que incompleixen la normativa de
la Zona de Baixes Emissions
(ZBE). El març passat el consistori
va fer públic que havia encarregat
la compra de 42 càmeres més per
millorar el sistema de detecció de
matrícules dels cotxes infractors. 

VIGILÀNCIA A LA METRÒPOLI
Les solucions de control tecnolò-
gic també s’han estès a altres ciu-
tats de la regió metropolitana.
Aquest 2022, Montcada i Reixac

Una càmera a l'encreuament del carrer Mallorca i el Passeig de Gràcia, a Barcelona. Enguany, l'Ajuntament ha posat 17 noves càmeres al passeig. Foto: Línia

El nombre de càmeres de videovigilància ha crescut exponencialment 
a la regió metropolitana en els darrers 20 anys. Des de les entitats socials 

i d’investigació es denuncia la manca de transparència d’uns sistemes que s’han
sofisticat i que permeten fer reconeixement facial o vigilar el “vagabundeig”. 

Tecnologies de
vigilància km0

Q
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n L’Estat espanyol utilitza sistemes
de reconeixement facial? Segons un
informe elaborat pel think tankCar-
negie Endowment for International
Peace, almenys en 75 països del món
hi ha sistemes de vigilància d’aques-
ta mena, i Espanya n’és un d’ells. El
2020, les empreses Gunnebo Iberia i
Thales España van instal·lar un siste-
ma de càmeres de reconeixement fa-
cial a les fronteres de Ceuta i Melilla.
En declaracions als diaris locals de
Melilla, les companyies van explicar
que aquesta tecnologia permet crear
“llistes negres” de persones que cre-

uen del Marroc a l’Estat espanyol i no
tornen al seu país d’origen. 

Tot això passa en un marc en què
Europa, a través del seu Reglament
general de protecció de dades de la
Unió Europea (RPGD), deixa molt clar
que aquest tipus de vigilància és il·le-
gal. Per tant, sorprèn que a la UE mai
li hagi tremolat el pols a l’hora d’apli-
car tecnologies a les seves fronteres
que no aplicaria a dins del seu territo-
ri. “Estem en una crisi global que ha
fet que moltes persones vulguin ve-
nir a Europa, i per evitar-ho fem servir
sistemes de control i vigilància”, de-
nuncia Judith Membrives, de l’entitat
en defensa dels drets humans Lafede. 

En aquest sentit, les persones ra-

cialitzades o migrades són les que
més han patit les derivades totalità-
ries de la tecnologia. Un estudi de
l’Institut de Tecnologia de Massac-
husetts demostra que el reconeixe-
ment facial identifica de manera er-
rònia un 35% de les dones negres als
Estats Units. Això posa en dubte la
viabilitat d’aplicar aquesta tecnolo-
gia en l’àmbit policial, ja que es po-
dria denunciar una dona no blanca
sense que hagués comès cap delicte.
Tot plegat es deu al fet que, com de-
nuncia SOS Racisme en el seu darrer
informe citant el col·lectiu AlgoRace,

“qui dissenya els algoritmes són ho-
mes blancs de classe mitjana o mit-
jana alta”. 

Certament, aquesta situació en-
cara no ha arribat a l’àmbit local,
però ja es comença a intuir. No són
poques les policies a casa nostra –fins
i tot locals–que es plantegen fer ser-
vir sistemes de predicció delinqüen-
cial, és a dir, tecnologies que determi-
nen on es pot produir un delicte.
Com denuncia SOS Racisme, està de-
mostrat que els algoritmes de “poli-
cia predictiva” tenen un “biaix de
confirmació” que dona com a resultat
que “la policia faci més arrestos dels
necessaris” en barris on sovint hi ha
més població migrada i no blanca. 

El biaix racista

o Lliçà d’Amunt, per exemple, han
encarregat la compra de càmeres
amb tecnologia intel·ligent ca-
paces de llegir matrícules o de de-
tectar objectes a la via pública. El
cas de la Roca del Vallès és enca-
ra més sensible, perquè en la do-
cumentació per a l’adquisició
d’un “sistema de videovigilància
amb capacitat d’anàlisi intel·li-
gent” l’Ajuntament hi estableix
que les càmeres han de ser capa-
ces de fer “recompte de persones,
detecció facial” i alertar si hi ha
“objectes abandonats”.

Per què un municipi com la
Roca vol comptar la població? “No
podem afirmar de manera con-
tundent que amb aquests sistemes
de control hi hagi una millora,
com tampoc sabem si les càmeres
de la ZBE han ajudat a reduir la
contaminació”, considera Mem-
brives. Per a ella, les administra-
cions adopten la tecnologia acrí-
ticament, en part per “desres-
ponsabilitzar-se” de la seva presa
de decisions. “Sempre és més fà-
cil dir que darrere d’una política
hi ha la tecnologia”, afirma.

Però no només això. Quan es
tracta de sistemes de vigilància, se-
gons denuncien tant ella com
Díaz, la transparència és nul·la.
“Després de recol·lectar les dades,
no sabem on s’emmagatzemen,

com s’analitzen ni qui les domina”,
diu el de l’ODHE. És aquí on rau
un dels principals problemes, ja
que sense transparència no po-
dem saber què fan les institucions
amb les imatges que obtenen.
Reconeixement facial? Saben qui
i quan camina pel carrer?

En la mateixa línia s’expressen
des de DonesTech quan diuen que
la ciutadania no té control sobre les
seves dades. “Les dades són per-
sonals i cal donar el consentiment
perquè s’utilitzin”, remarquen.

NO NOMÉS VA DE CÀMERES
Malgrat que les càmeres són els
dispositius de control més evi-
dents, en els darrers anys també
han aflorat altres sistemes de vi-
gilància a la metròpoli. A finals d’a-
bril, l’Ajuntament de Barcelona
anunciava que controlaria l’afo-
rament de les platges amb tecno-
logia dron. El consistori assegu-
rava que les imatges que recollís
a temps real serien anonimitzades,
i afegia que aquesta prova pilot po-
dria exportar-se a altres esdeve-
niments a l’aire lliure.

També s’usen drons en l’àm-
bit policial. “Els Mossos en tenen
per supervisar el trànsit, en cas d’e-
mergències i per controlar mani-
festacions”, explica Díaz. De fet, el
cos en va fer servir durant les ma-

Les càmeres que
l’Ajuntament de
Barcelona ha col·locat
al Passeig de Gràcia
tenen sistemes de
reconeixement facial 
i de recompte 
de la població

nifestacions postsentència del
Procés, per exemple. D’altra ban-
da, policies locals com la de Parets
o la de Sabadell disposen d’arte-
factes voladors amb càmeres i
sistemes d’altaveu de gran po-
tència fabricats i provats a la Xina.

TOT TÉ UN COST
Davant del desplegament tecno-
lògic cal preguntar-se a quins ris-
cos ens exposem com a societat.

Els impactes de la securització
són més evidents del que ens po-
dríem arribar a imaginar. Segons
un estudi fet per quatre investi-
gadors de la Universitat de Twen-
te, als Països Baixos, el compor-
tament dels individus canvia si sa-
ben que al seu entorn hi ha cà-
meres observant-los. Tot i que se
senten més segurs, la seva auto-
estima minva i tenen menys con-
fiança en ells mateixos. Som una
societat més obedient.

Quan s’ha preguntat a l’Ajun-
tament de Barcelona si utilitzaria
les càmeres de videovigilància
per fer reconeixement facial, sem-
pre ha respost que no ho faria.
Malauradament, des de l’ODHE,
Lafede i DonesTech afirmen que
això no es pot saber perquè mai
s’ha accedit al softwared’emma-
gatzematge. Tanmateix, les ad-
ministracions, com ja hem vist, es-

tan comprant tecnologia puntera
que sovint s’ha provat prèviament
en contextos on es vulneren els
drets humans. Si bé diuen que no
la faran servir per fer reconeixe-
ment facial, qui pot assegurar que
un altre partit, si governa en un fu-
tur, no ho farà? Podria ser que una
formació política xenòfoba volgu-
és utilitzar aquesta tecnologia per
determinar qui és estranger i de-
portar-lo? Com diu Díaz, una idea
com aquesta pot semblar “para-
noica, però la distopia és més a
prop del que ens pensem”.

Finalment, tal com expliquen
des de DonesTech, la manca de
transparència fa que tampoc sapi-
guem quines mesures de seguretat
protegeixen les dades que recullen
les administracions. “Hi ha gent que
guanya molts diners revenent la
nostra informació”, asseguren. Es
tracta dels data brokers, persones
que es dediquen a fer un perfil de
cadascú de nosaltres amb infor-
mació online i que després es ven
a empreses o estats. “Com més co-
neixes una persona, més coneixes les
seves debilitats i la pots controlar”,
sentencien.

Un reportatge
d’Albert 
Alexandre

Policies locals de la
regió metropolitana
com les de Sabadell o
Parets utilitzen drons
amb càmeres i sistemes
de so de gran potència
que s’han fabricat 
i provat a la Xina

Alguns estudis determinen que els algoritmes de
reconeixement facial, sovint creats per homes blancs,

tenen dificultats per identificar persones negres
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El Parlament vol una resposta
política pel cas de Ca n’Amell

POLÍTICA4El cas de la residèn-
cia Ca n’Amell de Premià de Mar
ha arribat al Parlament. L’ex-
conseller d’Afers Socials Ckakir El
Homrani i l’actual responsable
del departament, Violant Cer-
vera, hauran de comparèixer da-
vant la Comissió de Drets Socials
per donar explicacions sobre la
gestió que es va fer des del govern
català pel que fa al geriàtric pre-
mianenc, on van morir fins a 87
avis durant els primers mesos de
la pandèmia del coronavirus.

Segons informa Ràdio Pre-
mià de Mar, aquesta petició d’u-
na resposta política als greus fets

denunciats pels familiars de la re-
sidència impulsada pel grup de
Ciutadans en la darrera sessió d’a-
questa comissió va comptar amb
el suport de la CUP i dels comuns
i amb la negativa d’ERC i JxCat.
La previsió és que tant El Hom-
rani com Cervera compareguin
davant dels grups en un termini
d’aproimadament dos mesos.

Cal recordar que actualment
hi ha una investigació oberta per
homicidi imprudent contra els
responsables del geriàtric i que al-
menys una dotzena de famílies
dels residents han decidit perso-
nar-se com a acusació particular.

TEATRE4Premià de Mar recu-
perarà aquest 2022 el seu cer-
tamen cultural per excel·lència.
Els Premis Butaca tornaran en-
guany al municipi després que la
darrera edició se celebrés al Tea-
tre Monumental de Mataró s’hi
quedaran almenys fins al 2024,
quan es commemoraran les tres
dècades d’història d’aquests gu-
ardons, que reconeixen les mi-
llors obres i interpretacions de
l’escena teatral catalana.

“Ens fa molta il·lusió perquè
els Butaca van néixer aquí i la
seva tornada a Premià era una
reivindicació històrica", asse-
nyalava en declaracions a Ràdio
Premià de Mar l’alcalde Rafa
Navarro després de l’acte de for-
malització de l’acord entre el
consistori i l’Associació Premis
Butaca celebrat el passat 5 de
maig. Aquest compromís im-
plica que l’administració local es
converteix en patrocinador ofi-
cial del certamen durant les
pròximes tres edicions, de ma-
nera que aportarà anualment
prop de 25.000 euros per con-

tribuir a  l’organització dels gu-
ardons teatrals.

Pel que fa a l’edició d’aquest
2022, la gala d’entrega dels
premis tornarà a celebrar-se al
Pavelló Municipal d'Esports,
tal com es va fer durant els pri-
mers deu anys d’història dels
guardons, i tindrà lloc el dilluns
14 de novembre.

Cal recordar que els Premis
Butaca van marxar del munici-
pi l’any 2005 i, fins ara, només
hi havien tornat en dues oca-
sions. L’última de les gales cele-
brades a Premià va ser la del
2020, que va tenir lloc al Teatre
l’Amistat i es va fer sense públic,
de manera que només es podia
seguir de manera telemàtica.

L’obra ‘Canto jo i la muntanya balla’, guanyadora dels Butaca 2021. Foto: ACN

Els Butaca tornen a casa i se
celebraran a Premià fins al 2024

La residència Ca n’Amell de Premià en una imatge d’arxiu. Foto: Domus Vi

Transparència | Renovat un any més el segell Infoparticipa
L'Ajuntament de Premià de Mar ha aconseguit revalidar aquest 2022 el Segell

Infoparticipa que atorga la Universitat Autònoma de Barcelona (UAB) i que reconeix
la transparència informativa de la pàgina web de les administracions municipals.
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Didaltruck: un recurs per
allargar la vida útil de la roba
SERVEIS4L’Ajuntament de Vi-
lassar de Mar ha posat en mar-
xa un nou recurs gratuït per
contribuir a allargar la vida útil
de la roba dels veïns del muni-
cipi. La iniciativa Didaltruck
consisteix en un servei mòbil -
està instal·lat en una furgoneta-
on professionals especialitzats
oferiran tallers de formació a la
ciutadania per aprendre a fer pe-
tits arranjaments i poder donar
una segona vida a peces de roba
velles o malmeses.

El recurs estarà disponible
en dates concretes fins al no-

vembre davant la Biblioteca Mu-
nicipal Ernest Lluch, on s’ins-
tal·laran diverses màquines de
cosir. Amb l’assessorament d’un
professional, els veïns podran
aprendre a fer la vora d’uns
pantalons o d’un vestit, canviar
una cremallera o transformar
peces per donar-li un nou ús i
evitar el malbaratament i la ge-
neració de residus.

La iniciativa impulsada pel
consistori compta amb el suport
de l’Agència de Residus de Ca-
talunya i està realitzada per l’en-
titat solidària Solidança.

EDUCACIÓ4L’Ajuntament de
Vilassar de Mar ja ha obert el
període per sol·licitar els ajuts
econòmics escolars per al curs
2022-2023. Com a novetat,
aquestes subvencions inclouen
enguany un programa que pre-
tén garantir l’accés de tots els in-
fants del municipi a almenys
una activitat extraescolar. Les
famílies beneficiàries podran
triar entre una bateria de pro-
postes  tant esportives com d’a-
prenentatge de llengües estra-
ngeres, música, expressió ar-
tística o tecnologia.

Segons informa el consisto-
ri encapçalat per Damià del
Clot en un comunicat, aquestes
ajudes van destinades a famílies
amb infants empadronats al
municipi i matriculats als cen-
tres acadèmics públics locals. Es
podran beneficiar d’aquesta
subvenció tant els alumnes d’In-
fantil com els dels cursos de Pri-
mària i de Secundària, de ma-
nera que la convocatòria està
oberta per a vilassarencs d’en-
tre els 3 i els 16 anys.

El termini màxim per a la
presentació de les sol·licituds
per als ajuts és fins al pròxim 20
de maig. En aquest sentit,  les fa-
mílies interessades hauran de
demanar cita prèvia amb ante-
lació per poder acudir abans
d’aquesta data presencialment a
l’edifici de l’Escola Nàutica i va-
lidar les candidatures.

Entre les diferents propostes
d’activitats a les quals tindran ac-
cés els infants no s’inclouen,
però, les classes de reforç aca-
dèmic ni totes aquelles iniciati-
ves no reconegudes per la Se-
cretaria General de l’Esport o no
organitzades per entitats o cen-
tres educatius autoritzats per la
Generalitat de Catalunya.

Els nous ajuts extraescolars ja es poden sol·licitar. Foto: Twitter (@nllaurado)

Nous ajuts per garantir l’accés
a les activitats extraescolars

El servei Didaltruck s’ubicarà a la Biblioteca Ernest Lluch. Foto: Ajuntament

Successos |Arrestats els autors d’una desena de robatoris
Els Mossos d’Esquadra en col·laboració amb la Policia Local de Vilassar de Mar van
aconseguir detenir el passat 6 de maig al Masnou dues persones com a presumptes

autors de gairebé una desena de robatoris en diversos municipis de la comarca.
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MEDI AMBIENT4Una trentena
de persones van participar el
passat 8 de maig en una nova
edició de la jornada de neteja
Let's Clean Up Europe a Vilassar
de Dalt. Els voluntaris -que van
actuar principalment a la zona
compresa en l’Anella i la Font
d’en Colomer- van aconseguir
recollir en total prop de dues to-
nes de residus, principalment
runa, mobiliari, pneumàtics i
plàstics de tota mena.

Vilassar de Dalt
recull dues tones
de residus

CABRERA DE MAR4L’Ajunta-
ment de Cabrera de Mar ha ini-
ciat un procés per regularitzar les
diferents zones agrícoles del mu-
nicipi. La primera fase d’aques-
ta iniciativa ha consistit en la re-
copilació d'informació sobre la
situació dels terrenys amb aquest
ús a la població, una anàlisi que
ha culminat amb la incoació de
diversos expedients disciplinaris
per assentaments il·legals o per
la realització d’usos no permesos.

Front municipal
contra les zones
agrícoles il·legals

PREMIÀ DE DALT4L’Ajunta-
ment de Premià de Dalt ja té en
funcionament un nou canal mu-
nicipal d’informació a través de
l’aplicació WhatsApp. Aquesta
plataforma funcionarà com una
llista de distribució i s’utilitzarà
per a la difusió d’activitats, no-
tícies i alertes d'última hora. Les
persones interessades podran
subscriure’s al canal escanejant
un codi QR o seguint un enllaç.

En marxa el nou
canal municipal
de WhatsApp

URBANISME4L’Ajuntament d’A-
lella està treballant per actualit-
zar la delimitació del seu terme
municipal amb la població veïna
de Teià. Aquest procés –que ja
s’ha dut a terme a altres munici-
pis com Montgat i Tiana– pretén
consolidar les línies que separen
els municipis per resoldre dis-
torsions, com és el cas d’aquelles
propietats que actualment estan
situades a mig camí.

Alella actualitzarà
la frontera que
delimita amb Teià

SERVEIS4El Maresme ha tornat
a unir forces aquest cop per pro-
var de combatre l’escalada del
preu de l’energia. El Consell Co-
marcal del Maresme ja està tre-
ballant de la mà del sector em-
presarial de la zona en un pla de
xoc que permeti apaivagar els
efectes d’aquest augment derivat
de la pandèmia del coronavirus
i agreujat pel conflicte a Ucraïna.

“Tenim l’obligació d’estar al
costat del territori creant les si-
nergies necessàries per ajudar les
persones i l’economia mares-
menca”, assenyala al respecte el
president de l’ens i alcalde de Vi-
lassar de Mar, Damià del Clot,
que malgrat reconèixer que la
institució no té competències
directes en aquesta qüestió, sí
que es compromet a traslladar a
les administracions superiors la
preocupació per la situació i la
necessitat de prendre mesures.
Més enllà d'aquest prec, des del
Consell Comarcal estudien tot un
seguit d'iniciatives que es po-
drien aplicar en l'àmbit local i
que ajudarien a alleugerar la
pressió a la qual es veu sotmès el

teixit empresarial, que s’ha vist
obligat en molts casos a assumir
despeses extraordinàries.

En aquest sentit, els afectats
reclamen l’adopció de mesures
com la simplificació dels trà-
mits administratius per obtenir
ajudes directes o l’acompanya-
ment en la transició a un model
energètic més sostenible i menys
depenent dels combustibles fòs-
sils. “No ens podem permetre

veure com moltes empreses op-
ten per tancar no perquè la seva
línia de negoci sigui inviable,
sinó per fets sobrevinguts com
l’escalada de preus energètics o
de les matèries”, remarca el con-
seller delegat de Planificació Es-
tratègica de l’ens comarcal, Joa-
quim Arnó, que ja ha avançat
que el contingut d’aquest pla de
xoc es presentarà en un Consell
d’Alcaldies extraordinari.

El Consell Comarcal va reunir-se el passat 28 d’abril amb empresaris. Foto: CC

Front comú del Maresme contra
l’escalada del preu de l’energia

INFRAESTRUCTURES4El Ma-
resme té en el trasllat de la línia
de Rodalies un dels grans reptes
per garantir la preservació del li-
toral. La necessitat d’accelerar els
tràmits per allunyar les vies fèr-
ries de la costa va ser una de les
conclusions presentades el pas-
sat 6 de maig en el marc de la jor-
nada Ciència i Canvi Climàtic al
Maresme. Què fem ara?, una ini-
ciativa organitzada pel Consell
Comarcal del Maresme per es-
tudiar quines mesures es poden

prendre des del territori per
afrontar l’actual situació d’emer-
gència climàtica.

En la trobada, un comitè cien-
tífic impulsat pel Consell va pre-
sentar una sèrie de propostes
que haurien de permetre garan-
tir la conservació del litoral ma-
resmenc davant l’increment dels
temporals i la pujada del nivell del
mar. La principal iniciativa re-
collida pels tècnics és l’adopció
d’una estratègia conjunta de na-
turalització de les platges i dels

passejos marítims que contempli
el canvi de traçat de la línia de Ro-
dalies. En aquest sentit, el comi-
tè també considera que s’hauria
de realitzar una “auditoria cli-
màtica dels ports” eliminant ele-
ments com els espigons i també
reduint l’impacte dels càmpings
que es troben a primera línia.

En total, els tècnics proposen
aplicar 34 mesures i 165 accions
per tal d’acostar la comarca a l’as-
soliment dels compromisos es-
tablerts per la Unió Europea.

El trasllatdel tren,unaprioritat

Usuaris de línies de Rodalies del Maresme en una imatge d’arxiu. Foto: ACN

Teià | La rosa, protagonista del Maridatge dels Sentits
La cinquena edició del Maridatge dels Sentits de Teià tindrà la rosa com a gran

protagonista. El festival de les olors i la perfumeria –que també inclou el Concurs
Internacional Mouillette d’Argent– se celebrarà enguany del 20 al 27 de maig.
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"En set minuts és molt difícil
demostrar el que vals. Només hi
ha un camí per tenir confiança:
les oportunitats. Al Barça ara es
volen resultats immediats, i
sembla que no hi hagi temps
per a l'adaptació, el creixement
i la progressió dels joves", li co-
mentava Marc Cucurella (Ale-
lla, 1998) a Carles Ruipérez, a
mitjans d'octubre de 2020, a La
Vanguardia. En aquell moment
jugava al Getafe CF i feia ga-
irebé tres anys que havia de-
butat al primer equip a la Copa
del Rei contra el Real Murcia. El
seu únic partit oficial.

L'estiu de 2018 va disputar
dos matxs en la gira als Estats
Units i va marxar cedit a l'SD
Eibar, on José Luis Mendilibar
li va donar moltíssima con-
fiança. El seu partit més icònic

d'aquella etapa va ser un 3-0
contra el Real Madrid a Ipurua.
A finals d'aquell curs, el 2018-
2019, el conjunt guipuscoà va
exercir el seu dret de compra i
el Barça, dos dies després de
recomprar-lo, el va cedir al
Getafe FC, on també va triom-
far. Ara Cucurella és una peça
imprescindible al Brighton &

Hove Albion Football Club, de
la Premier. És tan important
que el seu club l'ha nomenat el
millor jugador de l'equip
aquesta temporada. Graham
Potter, el seu tècnic, no s'ima-
gina l'equip sense ell.

Se sent un líder a la gespa,
però encara no està del tot cò-

mode amb l'idioma del país.
"Entrenador, l'any que ve po-
sa'm a la banqueta. No m'a-
grada parlar en anglès", va co-
mentar, divertit, l'alellenc,

quan va recollir el premi. El
seu impacte a Anglaterra està
sent tan gran que, segons el
portal Goal, Thomas Tuchel,
entrenador del Chelsea, està

interessat a fitxar-lo, sobretot
si se'n va Marcos Alonso, teò-
ric objectiu de Xavi Hernández
per al Barça 2022-2023. 

L’RCD ESPANYOL
Com tants altres jugadors i
jugadores, Cucurella va co-
mençar a jugar a futbol sala,
en el seu cas a Alella, i després
va passar al benjamí C de
l'RCD Espanyol, on va estar
fins a l'infantil A, quan va ser
capità i clau perquè es procla-
messin campions de la Copa
Catalunya. Guillermo Amor el
va voler per al Barça. Hi va
aterrar el 2016. 

"Crec, sincerament, que el
que va començar a marcar una
mica la meva carrera va ser la
confiança que va dipositar en
mi Gerard López com a entre-
nador. Li dec molt al Gerard",
li confessa a Toni Frieros, en
una entrevista a Esportiu Ma-
resme. La confiança pròpia i
aliena és clau per a l’èxit.

Marc Cucurella, defensa del Brighton. Foto: Twitter (@OfficialBHAFC)

Marc Cucurella: l’èxit és confiança
» L’alellenc, que només va jugar un partit oficial amb el Barça, triomfa a la Premier amb el Brighton
» Segons ‘Goal’, Thomas Tuchel podria fitxar-lo per al Chelsea, sobretot si se’n va Marcos Alonso

Toni Delgado
ALELLA

El seu club l’ha escollit
millor jugador del curs 
i és una peça vital per al
tècnic Graham Potter

Futbol sala | El Sant Joan de Vilassar visita l'AE Xarxa Horta
El conjunt de Gerard Floriach visitarà el pròxim dissabte 21 de maig l'AE Xarxa
Horta, en partit corresponent a la 29a i penúltima jornada del grup 1 de Tercera

Divisió. El rival és un dels últims classificats, però l’equip no pot confiar-se. 
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Viu en línia

Una jove tortosina disposada a viure el seu
particular somni barceloní aterra a la ca-
pital catalana carregada d’il·lusions. Aviat,
però, haurà de fer front a una cursa d’obs-
tacles amb la qual no comptava: la pre-
carietat laboral, la inflació i altres sorpreses
l’esperen a la gran ciutat. El 19 de maig, gau-
diu de cuplet, sàtira i un toc d’erotisme.

Al Tinta Roja de Barcelona.

Teatre

Jo vull ser miss
Mousse Cuplets

“Tinc la sensació que el disc ha sortit lliu-
re i difícil de definir”, explicava Marc Par-
rot fa uns dies a Enderrock sobre el seu úl-
tim àlbum. El cantautor barceloní acaba
de publicar Els fets i l’atzar (U98 Music), l’on-
zè treball discogràfic que signa amb el seu
nom (abans era conegut com El Chaval
de la Peca). Inclou nou cançons i comp-
ta amb la coproducció de Dani Ferrer.

Música

Després de patir una agressió sexual per
part d’un conegut, una dona decideix dei-
xar enrere la seva vida i es refugia a una ca-
bana perduda a la muntanya, tallant d’ar-
rel tota comunicació amb el seu entorn.
Mentrestant, al seu ventre creix un fill no
desitjat fruit de la violació. Ibon Comenzana
dirigeix aquesta pel·lícula, escrita de la mà
de Manuela Vellés, que la protagonitza.

Pelis i sèries

Culpa
Ibon Cormenzana

Els fets i l’atzar
Marc Parrot

L’Arqueotapa
El barri del Poble-sec de Barcelona s’ha tornat a convertir

en un escenari gastronòmic de primer nivell gràcies a la
segona edició de l’Arqueotapa, que va començar el 29

d’abril i s’allargarà fins al 22 de maig. Durant aquests
dies, una vintena de bars i restaurants de la zona oferei-
xen tapes molt especials inspirades en l’exposició ‘Nau-

fragis. Història submergida’ del Museu d’Arqueologia de
Catalunya. Entre les anomenades “arqueotapes”, que

aquest any són ben marineres, hi ha des de sardines fins
a natxos, passant per sashimi de salmó i altres delícies.

És capaç de cantar, ballar, ser tota una influencer, crear
un menú de McDonald’s... i ara també actua. Aitana

Ocaña (Sant Climent de Llobregat, 1999) va acabar de
rodar la seva primera sèrie, La última (Disney Plus), el

passat 28 d’abril, i el 9 de maig va anunciar que co-
mençava el rodatge de la seva primera pel·lícula. Es

tracta d’una adaptació de la comèdia romàntica fran-
cesa Un peu, beaucoup, aveuglément i s’estrenarà a Net-

flix. En aquest film, l’artista totterreny del Baix Llobre-
gat interpretarà una pianista que ha de bregar amb el

seu veí, un home que necessita silenci per treballar.
Això s’ha convertit en objecte de mofa a les xarxes so-
cials, on els usuaris recorden que la cantant Ana Guer-

ra, excompanya d’Aitana a Operación Triunfo, va tenir
exactament aquest problema amb un veí, que afirma-

va estar “fart” de sentir-la tocar i cantar tot el dia. Els tu-
its i els mems sobre la possible indignació d’Ana Guer-

ra per la trama de la pel·lícula no s’han fet esperar.

A I T A N AQUI ÉS?
ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

Ser una jove estrella de la música
El seu èxit no ha deixat de créixer des que va sortir d’OT

Famosos

Anunciar la seva primera pel·lícula
Protagonitzarà una nova comèdia romàntica a Netflix

Sorpresa i molta conya
Els usuaris creuen que la història del film s’inspira en Ana Guerra

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

La vida de la Carolina ja no és perfecta.
Després del divorci i mentre encara duren
les baralles constants amb la seva filla, ara
viu l’agonia del seu pare, que marca el fi-
nal d’una saga de la burgesia catalana.
Creu que la seva mare els va abandonar
quan era nena, però una descoberta in-
esperada la porta fins a en Gabriel, l’amant
de la mare i potser també el seu assassí.

Llibres

Ningú em va parlar de tu
Laura Anguera

| This War of Mine
Arriba una versió millorada del guardonat This War of Mine, que retrata

la guerra des de la perspectiva dels civils. Per a PS5 i Xbox Series X/S. 
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CONSELLS PER VIURE MILLOR

REVISA LES SAFATES

A amics i coneguts si últimament estan rebent correu brossa
procedent de la teva adreça de correu electrònic

SOSPITA

PREGUNTA

COMPROVA-HO

E S T I L S  D E  V I D A

i SEGURETAT

El correu electrònic acostuma a ser la principal eina per comu-
nicar-nos en l’àmbit professional, però també per interactuar
amb entitats sanitàries, financeres o governamentals. En

aquest context, s’incrementen els perills en matèria de cibersegu-
retat, ja que el correu pot ser un punt d’accés per a les activitats
malicioses. “Quan segresten els nostres comptes, els ciberdelin-
qüents poden monetitzar els atacs de diverses maneres per om-
plir-se les butxaques. Per a la víctima, pot ser una experiència es-
tressant i desconcertant”, afirma Josep Albors, director de Recerca i
Conscienciació d’ESET, companyia experta en ciberseguretat. 

Davant d’això, Albors dona algunes claus per saber si t’han
hackejat el correu. Un senyal molt clar és que no reconeguis els
correus de les teves safates d’entrada i enviament, o que amics i
coneguts es queixin de correu brossa procedent de la teva adre-
ça. Sospita també si tens dificultats per accedir al teu compte o si
reps sol·licituds de canvis de contrasenya i notificacions d’inici de
sessió des d’IP i ubicacions desconegudes. Finalment, pots com-
provar si has estat hackejat amb eines com haveibeenpwned.com.

Tecnonews, AMIC

M’han hackejat el correu?

D’entrada i d’enviament del teu correu 
per veure si hi ha missatges que no reconeixes

Les claus

Si tens dificultats per entrar al compte o reps sol·licituds 
de canvis de contrasenya i notificacions d’inici de sessió estranyes

Amb eines com ‘haveibeenpwned.com’, que té una àmplia
base de dades amb correus i telèfons vulnerats
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